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ГЕОПОЛИТИЧЕСКАЯ ЭКОНОМИЯ: ПОСЛЕ АМЕРИКАНСКОЙ ГЕГЕМОНИИ, ГЛОБАЛИЗАЦИИ И ИМПЕРИИ

  Вряд ли вы найдете лучшее описание новейшей истории мировой экономи-
ки. Писать о ней — дело неблагодарное, но тем приятнее развенчивать один миф 
за другим — о неизбежности неолиберализма или об экономической истории в от-
рыве от истории государства в рамках неоклассических абстрактных рассуждений. 
История государства и классовой борьбы продолжится, как тому и следует быть, 
утверждает профессор Десаи.

Джефф Мадрик, редактор журнала Challenge

  Книга Радики Десаи напрочь разбивает старые представления, характерные 
для международной политэкономии традиционного толка. Когда мировая эконо-
мика рушится у нас на глазах, это дает ученым свежие, убедительные и несокруши-
мые доказательства провалившихся усилий США по установлению своего миро-
вого доминирования.

Профессор Илен Грейбел, 
Школа международных исследований Йозефа Корбела 

при Университете Денвера (США)

  Эта впечатляющая книга настойчиво ставит под сомнение традиционные 
идеи как правых, так и левых о гегемонии США, глобализации и «новой американ-
ской империи». Профессор Десаи обращает нас то к Марксу и Энгельсу, то к Кейн-
су, Поланьи и Бреннеру, предлагая нашему вниманию связное повествование 
об истории капитализма и его перспективах. Оказывается, институт национально-
го государства не ослабевает. Это великолепный образец фундаментального науч-
ного исследования.

Мэл Уоткинс, почетный профессор экономики и политологии, 
Университет Торонто

  Глубокая оценка сложных взаимосвязей между гегемонией США и трансна-
циональным движением капитала. Строго придерживаясь давней традиции истори-
ческого материалистического анализа империализма, Десаи открывает в ней новые 
возможности, продвигаясь вперед в своих проницательных теоретических разработ-
ках на эту тему, критически препарируя теории, на протяжении длительного време-
ни предполагавшие, будто конкуренция между государствами в прошлом.

Кейс ван дер Пейл, почетный профессор, 
Факультет международных отношений Сассекского университета

  Это своевременная работа. Радика Десаи предлагает критический и образный 
анализ того, что она так метко назвала геополитической экономией капитализма. 
Книга подойдет и в качестве учебного пособия по международной политэкономии 
для студентов и аспирантов, и как захватывающий бестселлер для широкой ауди-
тории.

Макото Ито, почетный профессор 
Токийского университета
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СЕРИЯ «СОВРЕМЕННАЯ ЭКОНОМИЧЕСКАЯ МЫСЛЬ»

ГЕОПОЛИТИЧЕСКАЯ
ЭКОНОМИЯ:
ПОСЛЕ АМЕРИКАНСКОЙ ГЕГЕМОНИИ, 

ГЛОБАЛИЗАЦИИ И ИМПЕРИИ

The book presents an original view of the modern world economy from the perspective of 
political economy, supplemented by an analysis of the geographical dimension of world economic 
relations.

The author offers a serious critique of the widely held notion that the role of nation-states 
weakens as globalization proceeds. She also rejects the thesis of the global dominance of the U.S. 
economy – not only now, but also in the past. The book develops the concept of «mixed uneven 
development» and shows how the contradictions of the capitalist world economy lead to a global 
hegemony unattainable even by the great powers, while at the same time causing the accelerated 
development of certain countries. Special attention is given in the book to the problems of the 
dollar as a world currency and the attempts of the United States to direct world capital flows in a 
way that supports this role of the dollar.

The author concludes that its future fate now depends on circumstances that the U.S. can no 
longer control.

This publication reflects the co-authors’ assessments and perspectives on the global trends 
transforming society in the modern era, on strategic priorities and public development goals 
driven by these trends, and the strategic paths achieving national interests.

Strategizing Societal transformation: knowledge,
technologies, noonomy

Vladimir Kvint, Professor, Foreign Member of the Russian Academy 
of Sciences
Sergey Bodrunov, Professor, Expert of the Russian Academy of Sciences
St. Petersburg: S.Y. Witte INID, 2021
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Алан Фриман

The book was prepared by an international team of authors representing leading universities 
in Russia, the USA, Canada, China, Europe and Latin America. It highlights various aspects of 
the theory of Noonomy developed by Professor S. Bodrunov and the S.Y. Witte Institute for New 
Industrial Development (INID), which he heads. The key points of this theory (transition to 
knowledge-intensive production, gradual socialization of society, spread of property, progress 
of solidarity relations, abolition of simulative needs, and progress of cultural man) are evaluated, 
and the thesis of Noonomy as a post-economic future of society is discussed. Great attention is 
paid to the global context of contemporary technological and socio-economic transformations, as 
well as to the issues of political-economic and socio-philosophical understanding of the theory 
of Noonomy. It is shown that the conception of strategies of technological and socio-economic 
development should be consistent with the historical challenges facing humanity, and that the 
way to avoid global planetary catastrophes, at the threshold of which humanity stands, is to 
advance in the direction whose main reference points are set by the theory of Noonomy.

А(о)ntology of noonomy: the fourth technological Revolution  
and its economic, Social and human consequences

Spb.: S.Y.Witte INID, 2021


